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ATENTATUA ORION 

JUAN PRIEDE PEREZ 
(PSE-EE-REN ZINEGOTZIA ORION) 

Orioko asturiarra 
Jakes Goikoetxea I 

Juan Priede Perezek mende er
dia baino gehiago zeraman Eus
kal Herrian. Asturiasen jaio zen 
eta politikak zuzenean baldin
tzatu zuen bere haurtzaroa: aita, 
irakasle errepublikazalea, preso 
egon zen 18 urtez Santofian 
(Kantabria). Giro sozialistan ha
zi zen eta 17 urterekin egin zuen 
PSOEko karneta. 

kin», esaten zuen Juan Priedek. 
Oiartzundik, lanak behartuta, 
Donostiara jo zuten. Bertan zi
rela, enpresa itxi eta Aian aurki
tu zuen lana, bertako bolborate
gian. Bizi, berriz, Orion bizi zi
ren (sereno lanak ere egin zi
tuen Orion). Familia ere Orion 
sustraitu zuten: bertan jaio ziren 
beren hiru seme-alabak, Ana, 
Carlos eta Javier. Aiako bolbo
rategia itxi zutenean familiak 
Bilbo aldera jo zuen berriz, Ga
Hartara. Hala ere, Orio zuten go
goan. Juan Priede Gallartan 
alargundu zen. Bertan jubilatu 
zen. Eta Oriora itzuli zen,jubila
zioa gozatzera. 

UMORE ONEKOA. Juan Priede umore onekoa eta adeitsua zen . Ohikoa 
zen Orioko kaleetan paseatzen ikustea. 

Oso gazte zela utzi zuen, or
dea, jaioterria. La Union y el fe
nix aseguru konpainian lan egi
ten zuen, Asturiasen, baina 
«soldata handiagoak eta gazte
tasunak bultzatuta» Bilbora eto
rri zen. Bertan ezagutu zuen 
emaztea, Angelines, eta ezkon
du egin ziren. Bilbotik Oiartzu
nerajo zuten, Lanbarri baserri
ra: «Inguruko erdaldun baka
rrak ginen arren, oso ondo kon
pontzen ginen auzokide guztie-

Baina jubilatu ostean eran
tzukizun politikoak hartu behar 
izan zituen Orion, bertako zine
gotzi sozialistak kargua utzi os
tean: «Norbaitek hartu behar 
zuen bere lekua, eta neroni 
izendatu ninduten». 
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Priedek Euskal Herriko egoera
ren gordintasuna azpimarra
tzen du, baina baita itxaropena 
azaldu ere. 
• Ondo hartua sentitu al zara 
Orion? 
Jakina. Orion oso ondo sentitu 
naiz. Ez dut sekula arazorik izan 
inorekin. Jendeak badaki sozia
lista naizela; baina ez dut gora
behera pertsonalik izan horre
gatik. 
• Hona etorri zinenean, nola
koa zen egoera politiko eta 
ekonomikoa? 
Egoera politikoa oso txarra zen. 
Diktadura batean bizi ginen: 
ezin zen hitz egin, dena zen deli
tu, ez zegoen adierazpen aska
tasunik. Ekonomikoki, berriz, 
Euskal Herriko egoera Espai
niako beste lekuekin konpara
tuz gero, ez zen hain txarra. La
na bazegoen, nahiz eta ez zen 
askorik ordaintzen. 
• Noiztik zara PSOEko mili
tantea? 
Klandestinitate garaitik naiz 
PSOEko militante: 1953an ate
ra nuen karneta, 17 urte nituela. 
• Frankismoaren kontrako 
giroan hazi zinen, ezta? 
Bai. Aita maisua zen, errepubli
kazalea, eta 18 urte eman zituen 
preso Santofian. Aitaren alde
koak denak ziren sozialista eta 
errepublikazaleak. Amaren par
tetik, berriz, alderantziz, eskui
nekoak ziren. Halere , gure 
amak kontu hori ondo eramaten 
jakin zuen. Bost senide ginen 
eta gure haurtzaroan aita preso 

«Euskal Herriko egoera 
konpontzeko momentua 

ailegatu beharko du» 
Karkara-k, Orio eta Aiako herri aldizkariak, iazko otsailean egin 

zion elkarrizketa Juan Priederi. Hona hemen Rikardo Uzkudun 

kazetariak egindako elkarrizketaren zenbait pasarte. 

ezagutu genuen. Anaietako bat, 
gainera, kartzelan jaiotakoa da: 
ama erditzeko zegoela bisitan 
joan zen bateanjaiotakoa. 
• Azken urte hauetan, be
rriz, zinegotzi izan zara 
Orion; nolatan? 
Lau urte daramatzat Udalean: 
aurreko legealdian, bi urte, eta 
oraingoan, beste bi. Luis Cisne
rosek kargua laga zuenean, 
kanporajoan zen, hemen me
hatxatua zegoenez oso gaizki 
sentitzen baitzen. Orduan, nor
baitek hartu behar zuen bere le
kua, eta neroni izendatu nindu
ten. Hasieratik, Orioren alde lan 
egitea izan da nire eta alderdiko 
lagunen ilusioa. 
• Bestela, nola ikusten duzu 
Euskal Herriko egoera politi
koa? 

HERRIA 
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«Orion oso ondo 
nago. Jendeak 
badaki sozialista 
naizela, baina ez 
dut arazorik izan 
horregatik» 

«Ez zait gustatzen 
PPrekin 
gertutasunik 
izatea, baina nork 
eragin du hori? 
Horixe da arazoa» 

Egoera politikoa, memento ho
netan, lehertzeko modukoa da; 
batzuetan, oso arriskutsua ere 
bai. Nahikoa inkonformista naiz 
izatez, eta uste dut ailegatu be
harko dela mementoa hau kon
pontzeko. Baina oso zaila ikus
ten dut, konfrontazio maila oso 
handia baita gaur egun. Halere, 
ez dut datozen hauteskundee
tan konfiantza gehiegirik; ez ba
dago alderdien arteko akordio
rik, oso-oso zaila ikusten dut. 
• Posible ikusten al duzu PSE 
eta EAJren arteko akordio 
berri bat? 
Sekula ezin da ezetz esan, eta le
hen ere hirukoak eman zion 
egonkortasuna herri honi. Bai
na arazoa da EAJk engainatu 
egin gintuela; alegia, ez zela 
frankoa izan, nora joan nahi 

Berak kargua hartu zuenera
ko EAJ, EA eta sozialistek osa
tutako hirukoak zuzentzen zuen 
Udala eta Juan Priede hirukoan 
integratu zen, gogotsu baina in
dar politiko gutxirekin. Aurrera
go , ordea, hirukoaren arteko 
harremanak gaiztotu eta oposi
zioko hiru alderdiek -EAk, 
PSE-EEk eta Batasunak- elka
rrekin hitz egiteari ekin zioten, 
EAjri aurre egiteko. Elkarrekin 
asko hitz egin zuten, baina ez 
zuten akordiorik sinatu, Juan 
Priederen esanetan, «terroris
mo kontuengatik». 

Priedek oso bizimodu lasaia 
zeraman Orion: erosketak, pa
seoak, bidaiak alderdiaren Do
nostiako egoitzara, eguerdiko 
eta arratsaldeko poteoak, ple
noak eta batzordeak. .. Azkenal
dian, ordea, bi bizkartzainjarri 
zizkioten: baina batzuetan ihes 
egiten zien bizkartzainei. 

zuen esateko. Gaur egun horrek 
pisu handia du oraindik. Zalan
tzarik gabe, garrantzitsua izan
go litzateke niretzat horrelako 
akordio bat, PPrekin batera, es
kuinarekin joatea ez baitut gus
tuko. Ez dakit aurten nola buka
tuko den kontua, baina nik ko
fiantzarik ez dut batere. 

Euskal Herritarrokek, berriz, 
aldatu egin beharko du akordio 
batera iristeko; bortizkeria alde 
batera laga beharko dute. Nik ez 
dut uste EHko guztiak igualak 
direnik. Hori bai, banda armatu 
bat dago, izugarrizko fanatis
moadago ... 

Egia esan, guri, oinezko poli
tikoei , eskuetatik alde egiten 
dizkigute horrelako kontuek. 
• Ez al duzu ikusten zure al
derdiaren eta PPren artean 
euskal abertzaletasunaren 
kontrako fronterik? 
Bai, jakina, baina ez dut fronte 
horrekin bat egiten. Niri ez zait 
gustatzen PPrekiko inolako 
gertutasunikizatea, eta uste dut 
Euskadiko oinarrizko militan
tantzia ez dela ildo horretakoa. 
Baina, nork eragin du hau? Hor
txe dago arazoa. Hemen etapa 
nahiko interesgarriak izan ziren 
Euskadi mailan; baina, gero, az
keneko hilketekin, gauzak oker
tu egin ziren. Nazionalismoa 
pentsatzeko era bat da, eta es
kubide osoa du nahi duena es
katzeko; baina garbi hitz egin 
behar dute: nazionalista demo
kratikoek garbi hitz egin behar 
dute. 


